

SOMMAIRE

M. RÉJALOT , Patrimoines vitivinicoles.....	5
<i>Winegrowing heritage</i>	
S. BOULANGER, S. DALLOT, Fr. LEGOUY , Le patrimoine de la vigne et le vin : entre paysages et références culturelles, religieuses, laïques et symboliques.....	11
<i>The heritage of vines and wine: between landscapes and cultural, religious, secular and symbolic references</i>	
S. DARNAY , Le patrimoine paysager vitivinicole : quelle gestion ?	25
<i>Wine Landscape Heritage: how to manage it?</i>	
M. RÉJALOT, A.-M. MEYER , Conceptions du terroir et difficultés de protection d'un patrimoine vitivinicole : le cas du vignoble bordelais.....	39
<i>Conceptions of terroir and the difficulties of protecting a winegrowing heritage: the case of the Bordeaux vineyards</i>	
P. TRAPERO FERNÁNDEZ, A. CARNEIRO Un riche patrimoine viticole inexploité, les centres producteurs de vin romains dans le sud-ouest de la péninsule Ibérique	53
<i>A rich heritage of unexploited winemaking, the Roman wine-producing centers of the south-western of the Iberian Peninsula</i>	
B. MESQUITA , Récupération des paysages viticoles de l'île de Santa Maria, Açores. Acteurs, valeurs et complexité d'un espace insulaire	65
<i>Recovering the wine-growing landscapes of the island of Santa Maria, Azores. Actors, values and complexity of an island space</i>	
J. BRÉMOND , Le patrimoine vitivinicole en Rioja (Espagne)	83
<i>The wine heritage in Rioja (Spain)</i>	